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Příloha č. 1 

Z řad rodičů – Respondent č. 1 M1 

Postižení potomka: Downův syndrom  

Věk a pohlaví sourozence s postižením: 2,5 roku, muž 

Škola: žádná 

Věk a pohlaví sourozence bez postižení: 9 měsíců, muž 

Škola: žádná  

 

Odpovědi matky: 

Čeho si vážíte na svých dětech? 

„Na tuto otázku je myslím ještě nemožné odpovědět. Děti jsou příliš malé, jejich osobnost 

se bude teprve utvářet. Věřím, ze toho bude spousta za co si jich budu vážit. Prozatím si 

vážím toho, že tu prostě jsou, že je máme. A málem bych zapomněla, také toho že oba 

synové krásně spí a já nejsem tím pádem tolik unavená, jak občas slyším od ostatních 

matek. Také nyní začíná zájem o druhého sourozence u staršího bratra a toho si velmi 

vážím. Vážím si toho, že s ním chce interagovat, komunikovat a hrát si i když to zatím není 

možné. Synové se na sebe navzájem usmívají a občas na dece na sebe koukají. Starší syn 

někdy bere mladšímu hračky, což vede k breku, ale není to moc časté, jelikož jsou oba 

velmi malý. Když se toto stane, tak stačí donést jinou hračku a pláč je zažehnán. Někdy se 

snažím staršímu bratrovi vysvětlit, že každý má své hračky a nemůže je mladšímu brát, ale 

zatím to Tadeáš plně nepochopil a někdy to udělá znovu. Věřím tomu, že při častém 

vysvětlování to Tadeáš pochopí a nebude to dělat. Nyní je to pro něj nová situace, která 

potřebuje více času, jelikož do teď byly všechny hračky jen jeho a mohl si brát cokoliv.“ 

 

Co Vám naopak vadí? 

„Stejné jako předchozí otázka, tak si myslím, že na to mám děti ještě malé. Jsou to děti, 

někdy jsou k zulíbání, někdy na zabití. Ano, vadí mi, když mi starší syn chce běžet do 
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silnice a když mu to zakážu, tak se vzteká, ale to je normální, ještě to není schopen 

pochopit a teprve se učí zvládat své emoce.“ 

 

Jak vidíte budoucnost svých dětí? 

„Budoucnost mých dětí… To je velké téma v mojí hlavě a s tím dost bojuji. Já si absolutně 

nedokážu představit budoucnost staršího syna. Downův syndrom je úžasný a zároveň 

děsivý v tom, že má opravdu velké rozpětí toho, co může náš syn dokázat nebo nedokázat. 

Stupeň mentální retardace není předem daný, záleží na spoustě okolností. Hlavně je to na 

nás, jako na rodičích, jak s ním budeme pracovat, co všechno ho naučíme, co mu dáme do 

života. Možnosti jsou veliké, dnešní doba je v tom úžasná. Takže pokud o tom přemýšlím 

a snažím se jeho budoucnost představit, tak nevím… Může se třeba dobře vyučit a mít 

práci, která ho bude bavit. Může se začlenit do společnosti, být prospěšný anebo taky muže 

v chráněné dílně vyrábět hrnky, které si stejně nikdo nekoupí. Tohle je něco, co mi běhá 

hlavou téměř každý den. Ale učím se přestat to řešit. Žít přítomností. Momentálně řešíme 

školku a to stačí. Pak to bude škola, pak práce, bydlení a další. Budoucnost neznáte nikdy 

ani u zdravých děti, takže krůček pro krůčku. Žádné velké plánování. Ale jednu ideu 

v hlavě nosím: Moc bych si přála, aby se kluci měli rádi. Aby se mladší za staršího nikdy 

nestyděl, aby se za něj uměl postavit. Mladší syn to taky nebude mít jednoduchý. Bude to 

vždycky ten, co má postiženého bratra. Ustát to bude chtít hodně silnou osobnost, dobré 

srdce, dobře nastavenou hlavu. Budoucnosti se bojím, nebudu lhát, ale přítomnost je to, na 

čem záleží a máme doufám ještě dost času na to, vyřešit co se bude dít až tu my jako 

Tadeáše rodiče nebudeme.“ 

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci sourozenců? 

„Mladší syn teď začal lézt, stoupat si a začíná maličko narušovat prostor staršího. Občas 

nastane “boj” o stejnou hračku, jak jsem již zmiňovala. Občas starší do mladšího strčí, ale 

zatím nic velkého, ani vážného, ale počítám, že takové situace budou častější a je potřeba 

na to dohlížet. Většinou sleduji z povzdálí, a pokud to není vysloveně nutné, snažím se 

nezasahovat, ale mladší syn je ještě opravdu hodně malý, takže ho samozřejmě musím 
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chránit, než bude mít dost sil, aby si to dokázal vyřídit sám. Vím, že tohle je hodně citlivá 

záležitost. Musím být spravedlivá a nepěstovat nenávist k sourozenci tím, že budu někomu 

nadržovat. A to ani ve smyslu mladší/starší ani zdravý/s postižením. Sama jsem zvědavá, 

jaký ten vztah mezi nimi bude, až budou starší a doufám, že se to podaří a bude to krásný 

podporující vztah.“ 

 

Jak řešíte jako rodina konflikty mezi dětmi?  

„Jak jsem zmiňovala v předchozí otázce. Zatím moc konfliktů není vzhledem k jejich 

věku, to vše teprve začne. Přála bych si ale, aby byli parťáci, aby si spolu dokázali hrát. 

Zdravý sourozenec nejspíš brzy staršího dožene a co nevidět předežene a já bych si moc 

přála, aby byl pro staršího bratra motivací a on tak dokázal i věci, které by jinak třeba 

nedokázal. Aby fungovala taková ta zdravá rivalita, to by mohlo být pro sourozence 

s postižením hodně přínosné.“ 

 

Jak prožíváte společné chvíle?  

„Mít dvě malé děti je neskutečný masakr. Je to jeden velký kolotoč. Dny jsou hodně 

podobné, rutinní, vysilující, ale s krásnými momenty, kvůli kterým to všechno za to stojí. 

Když jsem s dětmi sama, tak je to vážně občas peklo. Když je s námi partner, je to úplně 

o něčem jiném. Spolu fungujeme skvěle. Ani jeden z kluků ještě není samostatný a o to je 

to náročnější. A zabavit je celé dny, to je taky velká výzva. Vymýšlíme, co se dá. Ať už je 

to hraní doma, nebo zajít do nějaké herničky, jít plavat, jít ven na hřiště, do parku, sejít se 

se známými, kteří mají také děti, a také máme pejska, takže venčení. Pokud jsme na to dva, 

jde všechno. Pokud jsem sama, nedokážu se s nimi ani vypravit z baráku. Mladší v kočárku 

řve, starší mi běhá do silnice nebo si jde, kam chce a ne tam, kam chci já. Občas si sedne 

na chodník a prostě nejde. To je taky velká sranda, když musím být někde na čas. Takže 

pak tlačím kočár se řvoucím dítětem, na ruce táhnu třinácti kilové dítě. Já brečím, všichni 

brečíme a lidi koukají. To je opravdu nepříjemný pocit ale i takové dny jsou. Až začne 

mladší chodit a každý se mi rozběhne jinam, tak to bude taky velká paráda, na kterou se 

moc těším. No nevím, musíme vždy nějak přežít. Často myslím na maminky, které 
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zůstanou třeba na děti samy. To jsou pro mě největší hrdinky, jelikož nevím, jak bych to 

zvládala já sama.“ 

 

Kdybyste mohla mít tři přání, která by to byla?  

„Jako první bych si přála, aby Tadeášek neměl Downův syndrom. Zatím s tím nejsem 

úplně smířena, ale je to lepší a lepší a možná časem toto přání mít nebudu. Člověk má asi 

vždy největší strach z neznáma, a to pro mě Downův syndrom je. Já prostě nevím, co čekat 

a co bude dál. Nevím, jak těžký ten život bude. Zatím těžký není. Tadeáš je super a už 

mockrát mi dokázal, jak strašně moc jsem ho na začátku podceňovala. Takže se možná 

bojím zbytečně. A i když se snažím nad tím nepřemýšlet, tak v té hlavě to pořad někde lítá 

a nemůžu se zbavit pocitu, že bez DS by se nám žilo lépe.  

Druhé přání s tím asi souvisí. Přála bych si, aby byl život alespoň trochu fér. A tím teď 

myslím na všechny děti a jejich rodiny, kde mají nějaký problém a že jich je. Ono totiž 

když do toho proniknete hlouběji, tak zjistíte, kolik toho je kolem nás. Dětské mozkové 

obrny, autismus, svalové atrofie, leukémie, spousta druhů nemocí a postižení, kdy ty 

dětičky jsou ležáci. Viděla jsem toho spoustu za tu dobu, co mám Tadeáška a velmi se mě 

to dotýká. Nejen jaký život ty děti mají, ale z pozice maminky, která si taky musela 

vyslechnout diagnózu u svého dítěte. Myslím na ty rodiny, na maminky. Ono je to hlavně 

pak na těch maminkách, ty jsou většinou s dětmi doma, lítají s nimi od čerta k ďáblu, musí 

cvičit atd. atd. Proč některá rodina dostane od života tak strašně naloženo. Je mi z toho 

moc smutno a přála bych všem hlavně to zdraví, opravdu, to je to nejcennější.  

Třetí přání je mít neomezená přání. Jde to? Ne, já bych si moc přála, aby byli na světě jen 

hodní lidé. Když máte dítě s postižením, tak zjistíte, jak moc potřebujete, aby na světě byli 

hodní lidé. Kdybych se nemusela bát, jak se k Tádovi (potažmo i k Eliáškovi) budou 

jednou chovat spolužáci a také lidé třeba v práci nebo na ulici, vlastně kdekoli. Kdyby 

tenhle strach odpadl, tak si myslím, že by mi nějaký Downův syndrom vůbec nevadil. Kdo 

ví, ale mám ten pocit.“ 
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Příloha č. 2 

Z řad rodičů – Respondent č. 2 M2 

Postižení: dětský autismus, ADHD, vývojová dysfázie, mikrocefalie, středně těžká 

mentální retardace  

Věk a pohlaví dítěte s postižením: 10 let, mužské 

Škola: SZŠ 

Věk a pohlaví dítěte bez postižení: 12 let, mužské 

Škola: ZŠ, 6. třída  

 

Odpovědi matky: 

Čeho si vážíte na svých dětech?   

„Na Péťovi si velmi vážím toho, jaký je statečný, a i když vnímá odlišnost bratra, tak ho 

chrání, chce pochopit a pomoci i na úkor sebe. Ta jeho nesobeckost je opravdu překvapivá, 

již od mala se pro Tondu obětuje, dával mu jeho hračky a byl mu nablízku. Samozřejmě, 

že někdy mu záviděl a ptal se, proč Tonda vše může a on ne, ale po důkladném vysvětlení 

pochopil a bral to jako samozřejmost.“ 

„Na Tondovi se mi velmi líbí a vážím si toho, že nás stále pozná a těší se na nás. Je krásný 

pocit vidět, že pokaždé když pro něj přijedeme tak má radost. Pozná všechny své blízké 

a dává nám najevo náklonnost neverbálně, většinou objímáním, což je moc krásné. Také je 

úžasné, jak si spojuje činnosti a předměty. Tonda přesně ví, že když se vezme lžička, tak 

bude následovat jídlo a další.“  

 

Co Vám naopak vadí?  

„Oba dva kluci velmi rychle ztrácí trpělivost, což mají nejspíš po mně, ale je to dost 

náročné. Péťa je také občas dost tvrdohlavý, což výrazně ztěžuje práci s ním. Tvrdohlavý 

ale bývá pouze v některých situacích. Většinou když nechápe, proč tomu tak je.“  
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Jak vidíte budoucnost svých dětí?  

„Tondovi bych velmi přála, aby udržel stolici. Toto myslím s nadsázkou, ale je na tom dost 

pravdy. Přála bych si, aby byl samostatný alespoň v některých činnostech, aby se naučil 

sebeobsluhu a nepotřeboval celé dny a noci asistenci a dozor. Vidím ho v chráněném 

bydlení, kde mu bude poskytovaná osobní asistence a nebude se cítit odlišný. Žádné jiné 

nároky ani představy si nedělám, jelikož sice Tonda nyní dělá pokroky, ale jistě ne tak 

zásadní, aby byl schopen se o sebe sám postarat.  

Péťovi bych přála, aby se nemusel potýkat s problémy a starostmi okolo Toníka. Myslím, 

že již teď to Péťu výrazně ovlivnilo a doufám, že před svou smrtí bude Toník někde, kde 

o něj bude postaráno a s bratrem se bude třeba stýkat, ale nebude se o něj muset starat. 

Jinak co se týká Péti, tak je velmi komunikativní a umí se prosadit, takže věřím, že 

pracovní uplatnění najde. Důležité je, aby ho to naplňovalo a byl šťastný a stejně tak 

Tonda. Štěstí, a hlavně pocit štěstí je velmi důležitý. Věřím, že moji kluci budou šťastní 

a budu pro to dělat maximum.“  

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci sourozenců?  

„Od mala již se snažím vše vysvětlovat a ono to funguje, takže když něco vysvětlím, proč 

to tak je, tak to Péťa pochopí. Péťa chápe hendikep sourozence a stejně ho miluje. Koukají 

spolu na televizi či hrají na počítači. Velmi často se na sebe vzájemně těší a ptají. Z toho 

mám velkou radost jako matka. Péťa Tondovi již od začátku pomáhá a stará se o něj. Péťa 

se několikrát zmínil, že by si přál bratra, se kterým si může normálně hrát, ale i tak ho 

miluje. Péťa je velmi sensitivní vůči bratrovi a nesnáší pohledy ostatních lidí či dětí. Když 

ve školce o Tondovi děti mluvily zle, tak se ho Péťa zastával tak výrazně, že jsem pro něj 

musela jít, jelikož chytil záchvat agrese a byl zlý. Někdy je Péťa vůči Tondovi až moc 

tolerantní, což se snažím korigovat, aby to tak nebylo. 

Tonda má Péťu velmi rád, je znát, že se na něj pokaždé těší. Když jsem Tondu jednou 

přivezla domu a Péťa byl ještě u tety, tak ho Tonda hledal a byl smutný, že tam není. Když 

Péťa přišel tak projevil o to větší radost.“ 
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Jak řešíte jako rodina konflikty mezi dětmi?   

„Konflikty mezi Péťou a Tondou nejsou, neperou se. Jednou Péťa Tondu bouchl, tak jsem 

ho upozornila, že Tonda má větší sílu a vrátí mu to a od té doby se toto neopakovalo. Také 

Tonda není agresivní, občas si pouze neuvědomuje, že svými projevy může ublížit, ale 

Péťu nebouchá, takže není důvod, aby toto Péťa dělal, když se mu nelíbí třeba bratra 

hlasitost. Péťa to naštěstí pochopil, takže je vše v pořádku. Konflikty o hračky a další věci 

nebývají, jelikož každý má své. Navíc Tonda má pouze tři oblíbené, které používá stále 

dokola. Jednou nastala situace, kdy Péťa dostal něco zakázáno, již si nevybavuji, o co šlo, 

ale komentoval to slovy, že jemu se dovolí vše. O tom jsme si s Péťou promluvili, 

vysvětlili si to a Péťa to nakonec pochopil a nezlobil se dál. Vždy se snažíme najít 

kompromis, i když je Tonda doma, tak se většina pozornosti a ústupů točí okolo něj. “ 

 

Jak prožíváte společné chvíle?  

„Jak v průběhu bylo slyšet, tak společné chvíle prožíváme pouze o víkendech a velmi si je 

užíváme. Těšíme se na sebe navzájem. Jezdíme na výlety nebo alespoň jdeme na 

procházku. Kluci spolu koukají na televizi nebo hrají hry na počítači. Teda Péťa spíše hraje 

a Tonda se kouká, ale baví ho to. Kluci se často mazlí i spolu i semnou, to je velmi hezké. 

Jak začíná být teplo, tak kluci chodí na zahradu. Péťa ještě chodí se svými kamarády ven, 

ale to většinou v týdnu, když tu není Tonda. O víkendu si užíváme společné chvíle 

s Tondou a Péťa je mým velkým pomocníkem.“ 

 

Kdybyste mohla mít tři přání, která by to byla?  

„Přála bych si, aby lidé byli více tolerantní, měli více pochopení a bylo na světě méně 

nenávisti. Jelikož se mi mnohokrát stalo, že Tonda byl hlučný či udělal něco neslušného 

a lidé se ohrazovali, byli zlí a sprostí. Vždy mi to velmi zkazilo náladu a mrzelo mě to, 

jelikož jsem s tím nemohla nic udělat i když jsem se snažila. Nejhorší na tom je 

nepochopení i vašeho blízkého okolí. Od doby, co mám syna s postižením, se vše změnilo 

i mezi kamarádkami. Máme každá úplně jiný pohled na svět a díky tomu si již tolik 

nerozumíme. To, co mně přijde jako maličkost, tak jim přijde jako zásadní problém, což 
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mezi námi tvoří bariéru, která se velmi těžko překonává. Často kvůli tomu mezi námi 

vznikaly konflikty, tak jsem to raději vzdala. Také mám mnohem méně času, kvůli nutnosti 

péče o Tondu. Nyní je to výrazně lepší díky pomoci ze stacionáře přes týden, ale ze 

začátku jsem byla v jednom kole, vůli nutnosti celodenní péče o Tondu a neměla jsem na 

nic čas. Neměla jsem ani čas na vydělávání peněz, což bylo velmi nepříjemné, jelikož jako 

matka samoživitelka jsem velmi často, i po snaze, s příspěvky nevycházela a nemohla jsem 

svým klukům dopřát to, co by chtěli a zasloužili si. Vycházeli jsme jen tak tak a často jsem 

musela prosit o pomoc sestru, což mi nebylo příjemné a vznikaly kvůli tomu další 

komplikace s vracením peněz.    

Také bych si přála, aby se rodiče nebáli. Aby se nebáli postižení, přijmutí jejich dětí ani 

umístění dětí do stacionářů či jiných pomocných organizací. Opuštění té opičí lásky velmi 

uleví, dětem se tam líbí a rodiče můžou žít aspoň lehce normálnější život. Když si 

vzpomenu, jak jsem se já sama bála odsouzení a pomluv a oddalovala to kvůli tomu, díky 

čemuž jsem nastřádala mnoho problémů, tak by mě již nenapadlo znovu takto dlouho 

čekat.  

Moje poslední přání je, aby kluci byli šťastní, ať už to znamená cokoliv.“  
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Příloha č. 3 

Z řad rodičů – Respondent č. 3 M3 

Postižení: ADHD, autismus, akustické tiky 

Věk a pohlaví dítěte s postižením: 10 let, muž 

Škola: 4. třída ZŠ 

Věk a pohlaví dítěte bez postižení: 12 let, muž 

Škola: 6. třída ZŠ 

 

Odpovědi matky: 

Čeho si vážíte na svých dětech? 

„Na svých dětech si vážím spousty věcí, kdybych ale měla jmenovat některé konkrétní, tak 

by to asi byla jejich samostatnost, která je při takovém počtu dětí důležitá. Také mají 

úžasný smysl pro humor a hezké sourozenecké vztahy, které tedy občas naruší nějaká 

hádka, ale nebývá to často.“  

 

Co Vám naopak vadí?  

„Co mi vadí na mých dětech? No, to není jednoduché říci. Své děti nadevšechno miluji 

a nic co by mi vyloženě vadilo, není. Teď mě ale napadají konflikty o pozornost. Ty se 

u nás dějí velmi často, jelikož všechny děti by chtěly mít mojí a manželovu pozornost 

nejlépe celý den, a tak se občas snaží předvádět a předhánět, kdo naši pozornost první 

upoutá.“  

 

Jak vidíte budoucnost svých dětí?  

„Doufám, že udrží zdravý a vřelý sourozenecký vztah. Budou si navzájem oporou 

i v dospělosti i přes svoji rozdílnost. Přesnou představu o zaměstnání a dalších věcech 
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nemám. Hlavně aby byli šťastni a nebyli opuštěni, ale věřím, že když jich je tolik, tak 

opuštěni nikdy nebudou a budou si vypomáhat.“ 

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci sourozenců?  

„S manželem je učíme spolu vzájemně vycházet a řešit společné konflikty, které se 

vyskytují poměrně často mezi některými. Na druhou stranu spolu velmi často kooperují, 

pomáhají si a vymýšlí společně lumpárny. A i když na sebe občas zvyšují hlas, křičí 

a bojují o pozornost, vždy spolu nakonec vyjdou a najdou společnou cestu.“  

 

Jak řešíte jako rodina konflikty mezi dětmi?  

„Učíme je konflikty pojmenovávat, verbalizovat, aby nešli primárně do agrese proti 

sourozencovi nebo do autoagrese. Snažíme se, aby konflikt pojmenovali a spolu ho 

racionálně vyřešili.“  

 

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Společně večeříme každý den a o víkendu společně absolvujeme všechny tři jídla. 

Hrajeme často deskové hry a díváme se na animáky.  Chodíme na výlety po okolí či do 

hor, někdy přibereme i další přátele a jezdíme na společné dovolené pod stan či na vodu. 

Celkově jsme velmi aktivní a rodina je pro nás velmi důležitá, a tak se ji snažíme co 

nejvíce věnovat.“  

 

Kdybyste mohla mít tři přání, která by to byla? 

„Rozhodně bych si přála zdraví pro sebe i děti, jelikož to je jedna z nejdůležitějších věcí, 

bez zdraví bychom nic nemohli. Synovo postižení ale nevnímám jako zásadní nemoc, 

jelikož ho to téměř v ničem neomezuje a zvládáme to bez problémů. Dále bych si přála 

nadhled nad starosti běžných dnů a více času, abych se mohla dětem věnovat 
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i individuálně, aby si mě užilo každé zvlášť, což se mi teď moc nedaří a chybí to mně 

i dětem.“  
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Příloha č. 4 

Z řad sourozenců – Respondent č. 1 S1 

Věk a pohlaví intaktního sourozence: 18 let, dívka 

Škola: Biskupské gymnázium  

 

Odpovědi sourozence:  

Čeho si vážíte na svém sourozenci? 

„Vážím si toho, že máme hodně společných zájmů, oblíbených seriálů a filmů a jsme 

schopni se spolu hodiny o něčem bavit. Taky pokud něco najde na internetu a ví, že by mě 

to mohlo zajímat, okamžitě mi to pošle a začne to semnou řešit. Ptá se mě na moje názory 

a rád si semnou povídá. Na to že je o tři roky starší, tak si ve většině věcech vážně 

rozumíme. Taky je ochotný si semnou ve volném čase zahrát nějaké hry, což je občas 

super. Je od něj opravdu hezké, že když jde v Brně do CandyStoru vždycky mi napíše, 

jestli chci něco přivézt, a to dělá, i když je doma, pokud jde do nějakého obchodu, tak se 

vždy před odchodem zeptá, jestli nepotřebuji něco koupit nebo jestli mi má něco přinést 

a toho si nesmírně vážím, jelikož většina sourozenců na sebe kašle a nic si nenosí nebo 

nekupují. Karel je opravdu obětavý a pro svou rodinu by se rozdal. Další věc, které si 

vážím je poněkud zvláštní, ale můj bratr má hrozně vtipný smích a jakmile se začne smát, 

rozesměje tím celou místnost, a to často vážně zvedne náladu mně i mému okolí. Také je 

super, že když si z něj někdo z bližších přátel udělá srandu, např. směje se, že má pouze 

„půlku organu", tak to Karel nebere vážně a dokáže se tomu zasmát i přesto, že mu to 

ztěžuje život. Karel je opravdu silná osobnost a s těmito záležitostmi se dobře 

vypořádává.“ 

 

Co Vám naopak vadí na sourozenci? 

„Můj bratr je o tři roky starší a má velkou tendenci mě ve všem napomínat a okřikovat či 

mě poučovat. Možná to myslí dobře, ale mě to opravdu štve. Vím, že starší sourozenci se 

snaží ty mladší bránit a radit jim, jenže můj bratr to hodně často přehání. Zbytečně mě za 



13 

 

něco napomíná nebo mě nesmyslně okřikuje, i když dle mého dělám vše dobře. Mohu to 

uvést na situaci, která se stala nedávno, když jsme byli v partě lidí z tábora, na který 

jezdíme společně (já jako praktikantka a on jako vedoucí), tak mě často napomíná přes 

příliš, že už mu i občas ostatní říkají, ať mě nechá být, že mám svoji hlavu a nedělá chybu. 

Přijde mi, že mu občas nedochází, že už jsem dospělá a chová se ke mně jako by mi bylo 

dvanáct. Taky když s někým mluví, tak je dost hlasitý, což mi vadí, ale možná to souvisí 

s jeho postižením (to nevím) a když mu řeknu, ať se ztiší, začne na mě řvát, přitom kdyby 

mu to řekl kdokoliv jiný, tak by se omluvil a ztišil by se.“ 

 

Jak vidíte budoucnost svého sourozence? 

„No, nad touhle otázkou jsem nikdy moc nepřemýšlela. Bratr teď chodí na vysokou školu 

tak doufám, že mu studium jeho oboru umožní nějakou práci, kterou bude zvládat a bude 

ho bavit. Myslím, že si najde nějaké zaměstnání v oboru, který studuje, jen ta práce nesmí 

být nějak fyzicky náročná, protože si myslím, že by to vzhledem k jeho zdraví a omezení 

moc nezvládal. Myslím, že ani fyzicky náročné práce dělat nesmí. A co se týká zakládání 

rodiny, tak bych si přála, aby si našel někoho, kdo mu může v jakékoliv náročnější situaci 

pomoci a podpořit ho, přála bych si abych někdy s mojí budoucí rodinou a jeho budoucí 

rodinou mohla podnikat různé rodinné výlety či strávit třeba víkend na naší rodinné chatě 

a měli jsme dobré vztahy a stýkali se. Čas s rodinou je pro mě důležitý a věřím, že i pro 

bratra, a proto bych mu milující rodinu nebo alespoň partnerku, která bude aspoň 

z poloviny obětavá jako Karel přála. I když si myslím, že najít si partnerku pro bratra bude 

oříšek, kvůli tomu, že se jeho postižení promítá i do vzhledové sféry.“    

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci mezi Vámi? 

„Myslím, že se svým bratrem vycházím poměrně dobře, vždy když se blíží Vánoce nebo 

narozeniny našich blízkých sedneme si spolu a probereme, jaké dárky bychom jim mohli 

koupit. Od doby, co jsme starší a já mám brigádu, kupujeme většinou rodičům různé dárky 

dohromady. Také vždy, když jsme měli nějaké domácí povinnosti např. umýt nádobí, 

zvládli jsme se spolu dohodnout na tom, že já ho třeba umyju a on utře, nebo kdo vynese 
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koš tenhle den a kdo ten jiný den. Občas jsme se nedohodli a pohádali se, ale myslím, že to 

k tomu patří a je to normální mezi všemi sourozenci. Taky když začal Covid a nesmělo se 

nikam chodit, byli jsme schopni spolu a s různými kamarády hrát hodiny nějaké online hry 

a bavit se. Toto doprovázely občasné hádky, ale ta společné zábava a kooperace mezi námi 

byla rozhodně větší. Hádky totiž vznikaly z proher či nesprávných tahů pod vlivem emocí. 

Naopak při výhrách to byly zase kladné emoce a převládal pozitivní pocit.“ 

 

Jak řešíte konflikty mezi sebou?   

„Oba dva jsme velcí cholerici, to máme pravděpodobně po tátovi, takže pokud se začneme 

hádat, tak na sebe začneme řvát a řveme, dokud jeden z nás dvou, což jsem většinou já, 

prostě neodejde nebo to nějak neukončí. Pak ale, třeba po třiceti minutách děláme, že se 

nic nestalo a normálně se spolu bavíme a vycházíme spolu. Prostě hádka problém nebo 

neshodu ukončí. Jsem hrozně ráda za to, že když máme nějaké neshody, nestává se, že 

bychom spolu přestali třeba na týden mluvit, ale prostě si to hned vyřešíme. Neumím si ani 

představit, že bych s bratrem tak dlouho nemluvila, jelikož spolu mluvíme a trávíme čas 

často.“ 

 

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Jelikož bratr bydlí nyní v Brně, už se nevidíme tak často, jako dřív, což má své výhody 

i nevýhody. Většinou, když přijede Kája domů na víkend, tak jsem až do večera v práci, 

a když už se ráno vzbudím a mám před směnou čas, tak je zase někde venku s kamarády. 

Pokud se stane, že přijede domu a já nejsem v práci, tak většinou jdeme s rodinou na večeři 

či oběd, nebo navštívíme ostatní příbuzné. Pokud ale zůstaneme doma, tak koukáme 

s Karlem na nějaký film či seriál, rodiče se moc často nepřidávají. Anebo jen tak sedíme 

a povídáme si o různých filmech, seriálech nebo novinkách či řešíme různé dárky pro 

rodiče (ať už k Vánocům, narozeninám nebo svátku).“  
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Kdybyste mohl/a mít tři přání, která by to byla?  

„Na tuhle otázku je těžký odpovědět. Vzhledem k tomu, že se tu bavíme o žití s mým 

nemocným bratrem, je jasné, že bych si přála, aby můj bratr mohl prožít život bez 

jakýchkoliv problémů a překážek, bez různých návštěv nemocnice, vyšetření, braní léků, 

zájezdů do lázní, nevýhod a posměchu a dalších věcí, které ho do teď životem dost často 

provázely. Jako druhou věc bych si přála, aby na světě nebylo tolik nenávisti, aby se k sobě 

lidi chovali lépe, nelhali si, nebyli falešní, byli k sobě upřímní a brali každého člověka 

takového jaký je. A poslední přání by bylo, abych mohla strávit nebo znovu prožít nějaký 

okamžik s lidmi, které už ve svém životě nemám (ať už se odstěhovali, odcizili jsme se, 

pohádali a přestali bavit nebo zemřeli).“ 
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Příloha č. 5 

Z řad sourozenců – Respondenti č. 2 SP1 

Postižení: atrézie jícnu, fundoplikace žaludku, chybí jedna ledvina, tracheomalacie, 

kongenitální malformace TH3, chronická bronchitida, synostóza žeber  

Věk a pohlaví sourozence s postižením: 21 let, muž 

Škola: Masarykova univerzita 

 

Odpovědi sourozence: 

Čeho si vážíte na svém sourozenci? 

„Je soběstačná a dokáže se sama o sebe postarat bez jakékoliv pomoci přátel či rodiny. 

Mnohdy předstírá, že danou pomoc potřebuje, jen aby potěšila druhého z toho, že ji může 

pomoci, což dost často uplatňuje u mě, jelikož já mám tento pocit rád. Ví vesměs přesně to, 

co chce dělat, v přítomnosti i do budoucna a drží se toho, což jí jde. Velmi její 

cílevědomost oceňuji, jelikož vím, že se o ni nebudu muset bát. Vždycky druhým pomůže, 

pokud je to v rámci jejích možností možné a nějak neřeší cenu pomoci. Dělá věci nezištně. 

Dělá i věci které vyloženě nemusí, ale udělá je, protože může. Mnohdy je schopna naučit 

se novým věcem, aby mohla s druhými trávit čas a je velmi šikovná v zapojování se do 

kolektivu.“ 

 

Co Vám naopak vadí na sourozenci? 

„Přístup k věcem a situacím. Přijde mi, že je pro sestru opravdu velmi obtížné odhadnout 

situaci či téma ke konverzaci a kdy se co hodí. V době, kdy se mluví o vážném tématu 

nedrží pozornost a naopak, když se přejde k volnějšímu tématu, začne být velmi výbušná 

a nehodlá respektovat názor nikoho jiného. To je další negativum, ačkoliv každý je nějaký, 

přijde mi, že pro moji sestru je občas těžké uvědomit si pomýlení, jenže i když si mýlku 

uvědomí, je pro ni mnohdy velmi těžké to přiznat a hádá se jen proto, že nechce ustoupit, 

a to i na úkor následků.“ 
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Jak vidíte budoucnost svého sourozence? 

„Nebude mít problém vést normální běžný lidský život.  Jediné problémy, které nastanou, 

budou v komunikaci, pokud se do budoucna naučí lépe komunikovat, může to dotáhnout 

daleko, jak v práci, tak i v životě osobním.  Je opravdu zodpovědná a již od nižšího věku, 

zhruba od čtrnácti, si úspěšně sama plní veškeré povinnosti.  Za mě to bude život místy 

nudný a až moc zasvěcený práci a povinnostem, nežli přátelům a zábavě. Jednou to vše ale 

bude vyrovnáno. Já jsem v tomto jiný, já věnuji více času zábavě a přátelům a vše dělám 

na poslední chvíli, což může být někdy hektické, ale já si chci život užívat, jelikož nevím, 

jak dlouho tu budu“ 

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci mezi Vámi? 

„Myslím si, že jsme rozdílní tak, jak je to u sourozenců opačného pohlaví možné, a ačkoliv 

jsme oba vyrůstali v jedné domácnosti, měli jsme naprosto jiné koníčky a zájmy 

a představy o životě. Moc spolupracovat jsme se učit nemuseli, vždy jsme si každý udělali 

přesně ten díl práce, který musel. Až poté, s postupem věku jsme zjistili, že nějaké věci bez 

kooperace nejdou. A ačkoliv se málokdy stane, že je potřeba vyložená spolupráce, snažíme 

se na tom pracovat, avšak s rozdíly, které v hlavách máme je to někdy až příliš nereálné 

nebo alespoň dost komplikované, jelikož každý bychom měli jiný postup a dělá nám obtíže 

se shodnout. Pokud však máme spolupracovat na něčem, o čem víme dopředu a máme čas 

se dohodnout, jde to mnohem lépe.“ 

 

Jak řešíte konflikty mezi sebou?  

„Kdysi jsme je řešili pranicemi a trucováním. Dnes bych byl rád, kdybychom je řešili 

přednesením argumentů a nějakým vyřešením, jenže problém je, a to už od mládí, že sestra 

neumí věci řešit klidně, i když za ním přijdu a snažím se věc vyřešit lehce, jen se mi 

dostane zabouchnutých dveří a odpovědi ve stylu, že chce nechat být a jde si dělat své věci. 

Většinou to v takových chvílích nechávám plavat, ačkoliv problém třeba není vyřešený, je 

to lepší nechat to plynout a vyřešit později. Na druhou stranu, když se mně něco nelíbí, tak 

začnu zvyšovat hlas a velmi rychle jdu do výbuchu. Možná to může být tím, že jsme oba 
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cholerici po tátovi, který reaguje velmi podobně. Nejsem na to, jak jsme je řešili nebo jak 

je řešíme moc hrdý ani pyšný, ale ze zkušenosti vím, že to že spolu stále komunikujeme 

a rádi trávíme čas je jistý typ výhry.“ 

  

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Společné chvíle a sami dva? Spíš nijak, prakticky moc často již společné chvíle tak 4 roky 

nemáme. Když ano, tak je to jen konverzační chvíle, kdy se bavíme o nových filmech, 

nějakých událostech, a to je vlastně vše. Každý máme jiné zájmy a koníčky a na sebe moc 

času nemáme. Jediná výjimka byla přes dobu korona virovou, kdy jsme se sestrou hráli hry 

na počítači, což nás dost sblížilo, ale také jsme se nevyhnuli občasným hádkám“ 

 

Kdybyste mohl/a mít tři přání, která by to byla? 

„Jako první přání asi dostat do bodu svých chyb a rozhodnout se v mnoha věcech jinak, či 

si dát víc záležet tam, kde jsem byl lehkovážný. Jako druhé přání by to asi bylo více a lépe 

umět komunikovat s lidmi v mé rodině i mimo jí. A poslední přání by bylo pomoci udržet 

rodinu pohromadě.“ 
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Příloha č. 6 

Z řad sourozenců – Respondent č. 3 S2 

Věk a pohlaví intaktního sourozence: 28 let, muž 

Škola: VŠ – sociální pedagogika, učitelství pro SŠ  

 

Odpovědi sourozence:  

Čeho si vážíte na svém sourozenci? 

„Na bratrovi si asi nejvíce vážím toho, že si ze svého hendikepu nic nedělá a bere to tak, 

jak to je. Nikdy se nelitoval, neskuhral, proč zrovna on a podobné věci. Prostě se s tím 

narodil, přijmul to a je to bezva člověk. Je s ním sranda, je zodpovědný, vede běžný život, 

a kromě role bratra, kterou v mém životě sehrává, tak je to i výborný kamarád do 

nepohody, který si dokáže skoro se vším poradit a je ochotný pomoci. Když jsme byli 

menší, zhruba okolo deseti let, tak jsem bratra rád provokoval a dával mu věci do výšek, 

kam nedosáhne a již v tomto věku si zvládl většinou poradit a nějak tam vyšplhal. Tyto 

provokace ode mne asi nebyly ideální, ale brali jsme to jako vtip a ani jednoho z nás 

nenapadlo to brát jinak. Matka mě tedy někdy upozorňovala na nevhodnost mého chování, 

ale v tom dětském věku jsem si to neuvědomoval a bral to jako vtip a naštěstí bratr taky.“ 

 

Co Vám naopak vadí na sourozenci? 

„Vadí, mm, já nevím, jestli mi něco vyloženě vadí či vadilo. Hašteřili jsme se vždy jen 

kvůli malichernostem. A nic zásadního se mi nevybavuje.“ 

 

Jak vidíte budoucnost svého sourozence? 

„Vidím? Jako ve věštecké kouli? Doufám, že zvládne úspěšně složit státní závěrečnou 

zkoušku, která ho bude v blízké době čekat. Věřím tomu, že ano. Vojtěch se teď každý den 

učí a je inteligentní po otci, takže věřím tomu, že to zvládne. A co bude dál vlastně nevím. 

Možná si najde práci ve svém oboru. Jak to bude mít s partnerkou je pro mě ve hvězdách. 
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Vzhledem k Vojtěchově postižení je pro něj složité si najít partnerku. Do teď se mu to 

zatím nepodařilo, ale určitě ji jednou najde. Nepřál bych mu, aby zůstal sám. Ženská něha 

je v životě potřeba a Vojta je velmi emotivní člověk a určitě by ho to trápilo.“ 

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci mezi Vámi? 

„To nám vždy šlo. Vztahy máme od mala s bratrem velmi dobré a vždy jsme se dokázali 

na všem domluvit. Občas jsme si ze sebe dělali srandu, ale to bylo v dětském a pubertálním 

věku a myslím si, že to je normální.“  

 

Jak řešíte konflikty mezi sebou?   

„Konfliktů jsme nikdy mnoho neměli, oba dva jsme klidné povahy a neradi jdeme do 

konfliktu, takže jsme se jim snažili vyhýbat. Samozřejmě jich několik proběhlo, ale byly to 

spíše maličkosti. Když jsme se nemohli dohodnout, tak nás vždy rozsoudila matka a ta byla 

spravedlivá a nikomu nedávala zásadní přednost. Jediné, co mi nikdy netrpěla, byly 

naschvály vůči Vojtovo výšce, ale to je pochopitelné. Jenže mně to v mladším věku zcela 

nedocházelo a myslel jsem si, že to je pouze vtipné.“ 

 

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Společných chvílí jsme vždy měli mnoho. Oba dva s rodinou trávíme spoustu času a rádi, 

takže o společné zážitky není nouze. Teď často pomáháme na zahradě a s pracemi okolo 

baráku. Oba dva nás to baví a jsme fyzicky dost schopní. Také s Vojtou chodíme občas do 

posilovny a na různé další akce.“  

 

Kdybyste mohl/a mít tři přání, která by to byla?  

„Přál bych si, abychom byli všichni šťastní a stále zdraví. Vojtovo postižení neberu jako 

nemoc, jelikož kromě výšky s tím nikdy neměl žádné problémy. A jako poslední přání 

bych chtěl světový mír. Jelikož nynější situace ovlivňuje životy nás všech, a hlavně tedy 
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psychiku. Cítím to na mých blízkých i na sobě a po vlnách pandemie je toto už opravdu 

přespříliš.“  
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Příloha č. 7 

Z řad sourozenců – Respondent č. 4 SP2 

Postižení: Achondroplazie 

Věk a pohlaví sourozence s postižením: 26 let, muž 

Škola: VŠ – zemědělská 

 

Odpovědi sourozence:  

Čeho si vážíte na svém sourozenci? 

„Vážím si toho, že byl vždy mým starším a moudřejším bratrem. Předával mi zkušenosti, 

bránil mě a učil mě žít s tím, jaký jsem a nebrat si to tak. Tuto lekci mi také dával díky 

jeho vtipům směrem k mojí osobě, které Radek vnímal trochu odlišně než já, ale naučili 

mě se s tím srovnat, jelikož mě toto provádí celý život. A když toto přichází již v mladším 

věku od bratra, u kterého víte, že vás má rád, tak si na to zvyknete a poté vás to tolik 

nezraňuje. Bylo to hlavně o mě ale, jelikož i když jsem se takto narodil, tak jsem si okolo 

deseti let začal všímat, že jsem jiný než ostatní a začalo mi to opravdu vadit. Nejhorší to 

bylo v pubertě, kdy jsem si myslel, že mě kvůli mému hendikepu nebude mít nikdo kromě 

mé rodiny rád a jen tak nezapadnu. Změnilo se to, až když jsem si našel partu přátel, kde 

mě berou takového, jaký jsem a nevnímají to jako hendikep nebo něco speciálního na co se 

musí stále upozorňovat. Také si cením toho, že mě Radek, než jsem si našel své přátele, 

bral mezi ty jeho a nikdy se za mě nestyděl.“  

 

Co Vám naopak vadí na sourozenci? 

„Vadí mi ty jeho vtipy! Ne, není to tak. Vím, že to myslí s láskou a občas jsou opravdu 

vtipné a hodí se. Jeden čas jsem mu záviděl jeho výšku a přišlo mi nespravedlivé, že toto 

potkalo zrovna mě, ale to už také tak není. Toto období bylo zhruba mezi těmi deseti 

a patnácti lety, než jsem si opravdu zvykl a přijal to. Teď jsem vlastně rád, že bratr je ok, 

i když to asi bude znít jako klišé.“  
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Jak vidíte budoucnost svého sourozence? 

„Myslím, že Radek bude vždy učitel. Jde mu to a baví ho to. Hlavně je oblíben u žáků 

a umí si sjednat pořádek. A doufám, že si v blízké době již najde slečnu a bude mít jednou 

milující rodinu. Moc bych mu to přál, jelikož u sebe o tom pochybuju a také naše maminka 

by si přála vnoučátka, které jí já nikdy nedám, takže doufám, že Radek ano.“ 

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci mezi Vámi? 

„My se vždy měli rádi a uměli jsme se na všem domluvit. Úkoly jsme si rozdělovali, 

a když to nešlo, tak nám je přímo určila matka. Navíc Radek mi vždy pomáhal a třeba když 

jsem na něco nedosáhl, tak mi to podal a tak.“  

 

Jak řešíte konflikty mezi sebou?  

„My nikdy zásadní konflikty neměli. Oba jsme klidní a vytáčí mě tak normálně, jak to asi 

bratrové někdy mají. Když jsme se hádali, tak zasáhli rodiče a my se při nejhorším na sebe 

urazili, ale to nám nikdy nevydrželo dlouho.“  

 

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Nyní většinou na zahradě a na pracích kolem baráku, jelikož rodičům často pomáháme. 

Tedy já to dělám i pro sebe, jelikož tam bydlím, ale Radek ne, ten nám pomáhá jen tak 

a mnoho se u toho nasmějeme. Vznikají u toho vtipné chvíle a po práci většinou grilujeme 

a Radek pak u mě přespí. Také jsme vždy dělali rodinné oslavy a jako děti jsme jezdili 

s našima často na dovolené po Česku i do zahraničí. Na to velmi rád vzpomínám.“  

 

Kdybyste mohl/a mít tři přání, která by to byla? 

„Dříve bych rozhodně jako první řekl, abych vyrostl. Teď ale asi to není to, co si nejvíce 

přeji. Přál bych si, abychom všichni byli zdraví. Rád bych si našel přítelkyni, ale to je dost 

sobecké přání, které ovlivní jen mě, jenže já jsem občas sobecký. Přál bych si ji, jelikož je 
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to to jediné, co mi vlastně opravdu chybí. Dříve jsem myslel, že to je výška ale právě kvůli 

zapadnutí do kolektivu a nalezení přátel a přítelkyně. Zjistil jsem, že opravdový přátelé na 

výšku nehledí, a tak je má, takže vím, že mi chybí jen ta přítelkyně. Nebo chybí, nechybí, 

mám šťastný život, ale měl bych ho s ní ještě o něco šťastnější. A poslední přání bych asi 

využil směrem k celé společnosti a světu, abych trochu vyvážil to druhé sobecké přání 

a přál bych si, aby bylo všeho dostatek pro všechny, aby lidé netrpěli hladem a další. Toto 

bych si přál, jelikož když by měli všichni všeho dostatek tak by mohli být šťastnější a tím 

pádem i milejší k ostatním a více tolerantní.“  
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Příloha č. 8 

Z řad sourozenců – Respondenti č. 3 S3 

Věk a pohlaví intaktního sourozence: 32 let, žena 

Škola: SŠ sociální 

Zaměstnání: sociální sféra  

 

Odpovědi sourozence:  

Čeho si vážíte na svém sourozenci? 

„Na Arturovi si vážím mnoha věcí. Kdybych měla vypíchnout pár tak to bude asi jeho síla. 

Obdivuji, jak se zvládl vyrovnat s nepřijetím kolektivu, se svou jinakostí a nezapadáním. 

Pro mne by to bylo velmi těžké, nevím, jestli bych se s tím takto vyrovnala. Já jsem 

mnohem raději v kolektivu než sama, ale Artur to má asi po tom nepřijetí v dětství jinak. 

Také si vážím toho, že i když jsme k sobě neměli nikdy příliš blízko, tak mne ochraňoval 

a zastal se mě, když bylo potřeba.“ 

 

Co Vám naopak vadí na sourozenci? 

„Vždy mě to spíš mrzelo, než vadilo, ale je to náš vztah. To že nejsme a nebyli jsme jako 

jiní sourozenci, kteří se v dětství spolu škádlí, lezou po stromech atd. Nyní již tak velký 

rozdíl nevnímám, jelikož máme každý svůj život a nejsme spolu tak často, ale dříve mě to 

velmi mrzelo.“  

 

Jak vidíte budoucnost svého sourozence? 

„Budoucnost, no, jelikož je již dospělý tak jsem nad tím nepřemýšlela. Nemyslím si, že se 

budou udávat velké změny. Doufám, že se podaří Artura donutit brát medikaci a vyhraje 

nad toxickou psychózou. Když se ale ohlédnu do minulosti, tak jsem si vždy myslela, že 

z Artura bude uznávaný vědec. Myslela jsem si to, jelikož vědce jsem vždy vnímala trochu 

odlišné, samotářské a velmi inteligentní, a to vše Artur má. Bohužel se mi to nevyplnilo. 
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Nikdy jsem ale nečekala, že by si Artur našel partnerku a měl děti. To k němu nikdy 

nesedělo.“  

 

Jak vnímáte soužití a kooperaci mezi Vámi? 

„Nyní se vídáme asi stejně jako většina sourozenců v našem věku, na rodinných oslavách 

a akcích. Párkrát do týdne si zavoláme, ale to tak asi má každý. Dříve to, ale bylo 

obtížnější, jako děti jsme si tolik nesedli, jelikož jsem nebyla tolik tolerantní. Dost často 

jsem si Arturovu pozornost vynucovala a nevěděla jsem, že to on vnímá jinak. Chtěla jsem, 

aby byl jako sourozenci kamarádek, abychom si doma hráli, škádlili se a vymýšleli 

společné plány plné lstí na rodiče. Ale nikdy to tak nebylo, hráli jsme si spolu málo kdy, 

když už se to podařilo, tak to bylo něco. Artura moje vynucování pozornosti vždy spíše 

obtěžovalo. Chtěl mít klid a být sám. Co se týká kooperace, tak to nám ale vždy šlo. Úkoly 

jsme si mezi sebe rozdělit dokázali bez hádek. Navíc Artur byl vždy někde v pozadí 

a stejně na mě koukal a dával pozor, když si myslel, že to nikdo nevidí.“  

 

Jak řešíte konflikty mezi sebou?   

„Nyní konflikty nemáme. Tedy když nepočítám to, co se nám teď děje kvůli toxické 

psychóze, ale to nejsou tak úplně konflikty. V dětství jsme mnoho konfliktů také neměli. 

Možná to bylo tím, že jsme si spolu často nehráli a úkoly jsme si zvládali rozdělit bez 

problémů. Nikdy jsme totiž nebyli líní něco udělat a rodičům pomoci. Většinou se nám 

dostalo náležitého ocenění, což pro nás bylo příjemné.“  

 

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Jak jsem již říkala, tak nyní mnoho společných chvílí nemáme. Pouze na rodinných 

oslavách a akcích. Dříve jsme je trávili většinou každý svou aktivitou, ale společné výlety 

a podobně, byly moc fajn. Také tam mezi mnou a Arturem probíhalo nejvíce interakce, 

kterou jsem vnímala jako vzácnost, jelikož to nebylo běžné. Artur byl vždy nemluvný 

a samotářský. Já jsem vynucování pozornosti v určitém věku vzdala, již si nepamatuji 
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přesně kdy, a našla si svůj okruh přátel, kde jsem trávila volný čas a Artur byl většinou 

sám doma a věnoval se věcem, které baví jeho.“  

 

Kdybyste mohl/a mít tři přání, která by to byla?  

„Musí se to vztahovat k sourozeneckým vztahům? Pokud ano, tak bych si asi přála, aby byl 

Artur šťastný. Aby žil podle toho, jak on chce a jak je šťastný on a ne tak, jak to vnímají 

ostatní a jak ho stále nutí do života podle jejich představ. Také bych si přála, abychom měli 

více společných zážitků a vzpomínek. Na druhou stranu vlastně vzhledem k Arturově 

povaze máme dostatek vzpomínek a mohlo by to být horší. A jako třetí přání by bylo 

nejspíš to, aby byl Artur dobrý strýc, aby věnoval pozornost alespoň mým dětem, když ji 

nikdy nevěnoval mně. Bohužel toto je nesplnitelné a jsou to mé přání nikoliv Arturova, ten 

by tímto trpěl, ale já to myslela tak, aby mu to bylo také příjemné.“  
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Příloha č. 9 

Z řad sourozenců – Respondenti č. 3 SP3 

Postižení: Aspergerův syndrom, postižení dolní končetiny, toxická psychóza  

Věk a pohlaví sourozence s postižením: 40 let, muž 

Škola: VŠ – stavební inženýrství 

Zaměstnání: automechanik  

 

Odpovědi sourozence:  

Čeho si vážíte na svém sourozenci? 

„To je těžká otázka, nikdy jsem nad tím nepřemýšlel. Asi toho, že dokáže to, co já ne. 

Tedy zapojování se do společnosti, mít kamarády a žít, jak by řekli ostatní oproti mně 

normální život.“   

 

Co Vám naopak vadí na sourozenci? 

„Teď mi nevadí nic. Dříve jsem ji ale vnímal jako nedostižitelný cíl, jelikož ona dělala vše 

tak, jak měla. Rodiče ji často chválili a já byl ten odlišný a problémový.“ 

 

Jak vidíte budoucnost svého sourozence? 

„Budoucnost? Nemyslím si, že by se něco zásadně měnilo. Teď už má Tereza za sebou 

většinu velkých životních kroků a úkolů a čeká ji vlastně jen dospívání jejích dětí 

a následný vstup do seniorského věku a k tomu takové ty běžné věci, jako vnoučata atd. 

Tereza má takový běžný život na rozdíl ode mě. Když jsme byli mladší, tak mi bylo jasné, 

že to takto bude, že Tereza bude mít normální a takový ten běžný život a já budu sám. 

Jsem tak ale spokojený a asi bych s Terezou neměnil. Nejdřív jsem měnit chtěl, ale došlo 

mi, že důležité je, že jsem já spokojený a to jsem. Rodiče a ostatní sice semnou spokojení 

nejsou, ale to podle mě není tak důležité, když je to můj život. Lidi by se měli respektovat, 

respektovat zájmy a potřeby ostatních a nenormalizovat tak, jak to dělají většinu času.“  
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Jak vnímáte soužití a kooperaci mezi Vámi? 

„No, soužití a kooperaci. Tak normálně. Když jsme byli děti, tak jsme si vždy úkoly 

rozdělili a zvládli jsme i spolupracovat. Teď máme každý svůj život a již to není moc 

potřeba.“  

 

Jak řešíte konflikty mezi sebou?  

„Konflikty nyní nemáme a nikdy jsme žádné zásadní neměli. Moc času jsme spolu 

netrávili, takže nebylo o čem se hádat. Já jsem rád sám. Tereza teda občas byla docela 

otravná a neustále mi lezla do pokoje a něco chtěla, ale to nevedlo k žádným opravdovým 

konfliktům, jelikož jsem ji prostě řekl ať mě nechá a ona většinou poslechla. Občas vznikl 

nějaký konflikt, jelikož jsem zrovna byl ve stresu a Tereza tomu ještě přidala, ale to jsme 

se jen slovně pohádali a většinou to zatrhli rodiče. Rodiče nás celkově dost hlídali a většinu 

společného času byli s námi, takže na to nebyl prostor.“  

 

Jak prožíváte společné chvíle? 

„Nyní máme společné chvíle spíše jen na rodinných oslavách a akcí, kde se bavíme se 

všemi příbuznými a i spolu. Ale s Terezou si voláme a mluvíme o našich životech spolu. 

Ono to může působit, že Terezu nemám rád, ale není to tak. Zajímá mě, jak se má a zda 

něco nepotřebuje atd. Vždy to tak bylo. Sice jsem s ní netrávil čas hrami atd., ale vždy 

jsem ji sledoval, a kdyby se ji něco dělo, tak bych se ji zastal. Přeci jen je to moje sestra 

a mám ji rád, i když jsme každý úplně jiný. Asi jsem i rád že je jiná, jelikož má jednodušší 

život. Nemusela nikdy řešit tolik konfliktů a nepřijetí s okolím.“   

 

Kdybyste mohl/a mít tři přání, která by to byla? 

„Kdybych mohl mít tři přání, která by se mi splnila, jelikož přání mít můžu, ale není 

zaručené, že se splní, tak bych si asi přál, aby lidé neurčovali, co je normální a co není a na 

základě toho druhým nedělali zle. Také bych chtěl, aby společnost neočekávala, že každý 
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bude stejný a bude mít stejné životní cíle. A jako poslední bych si přál nové černé auto 

značky Range Rover. To je teda trochu mimo kontext, ale je to mé vysněné auto.“  

 

 


